
Pavlína Nečasová 
 
Pavlína Nečasová vypracovala diplomovou práci na téma Problém soudobé rodiny a 
rodinného chování v sociologické perspektivě. V teoretické části se krátce zaměřila na 
vymezení pojmu a pojednání o historickém utváření instituce rodiny. Celkem detailně se 
v teoretické části zabývá rodinou ve 20. a 21. století a diskutuje demografický vývoj procesů  
jako sňatečnost, kohabitace, porodnost a plodnost ad. V praktické části se studentka pokusila 
provést malý empirický výzkum mezi studenty o jejich názorech na instituci rodiny a jejich 
úmyslech, sami rodinu založit. 
 
V první části studentka využila dostupnou českou literaturu k tomuto tématu a pracovala s ní 
velice systematicky. Vytvořila tak především v první části zajímavý přehled vývoje tradiční i 
moderní rodiny. Ve druhé, empirické části, odvodila hypotézy, které se snažila ověřit. 
K získání dat využila písemné dotazování mezi studenty Jihočeské univerzity. Empiricky 
zjišťovala, jaké mají studenti postoje k tradičnímu a netradičnímu pojetí rodiny a jaké 
souvislosti lze dokázat mezi těmito postoji a vlastním plánováním rodiny. Studentka 
zpracovala výsledky v přehledných grafech a tabulkách tak, že celá druhá část působí velmi 
strukturovaným dojmem.   
 
Celkově se dá práce označit za zdařilou. Na škodu celkovému dojmu je snad jen několik 
nepřesností, kterých se Pavlína Nečasová dopustila. V teoretickém dílu působí text někdy 
velmi hutně, a to především v druhé části, kde se snaží zakomponovat do textu množství 
číselných údajů. V empirické části jsou některé otázky v dotazníku nejasné (např. 1g, 5, 7 
ad.). Některé otázky v dotazníku vzbuzují i mírné pochyby o jejich validitě ve vztahu k jejich 
interpretaci (např. podle otázky 5 se respondenti vyjadřují k tomu, zda chtějí žít pravidelným 
společenským životem, což je v interpretaci poté chápáno jako tendence k nevázanému 
životu, apod.).  
 
Celkově lze tvrdit, že diplomová práce Pavlíny Nečasové je velice zdařilá, dokazuje 
způsobilost studentky k samostatné práci a lze ji hodnotit určitě pozitivně. Vzhledem 
k naznačeným drobným nedostatkům bych navrhla ohodnocení výborně.  


